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toho Milda zvládne za den, aby toho neměl hodně či málo. Protože u obou kluků jakmile řeknu: 
„Děláme tohle“, tak se dělá jen to a je nemyslitelné si v půlce říci, že něco přidám nebo změním, 
hlavně Béďa to vnímá špatně, začne brečet, Milda se okamžitě uzavře.

Snažím se řídit citem a láskou, kdybych je tak nemilovala, nešlo by to. Hodně se řídím intuicí. 
Poznám, když je to špatně, kluky znám a vím, jak reagují. Snažím se už dopředu předcházet 
problémům, např. vím, že Béďa nemá rád brouky, takže nebudu v matematice počítat broučky, 
protože by se ihned zabalil a přestal pracovat, Milda nezvládá komunikaci tj. česky jazyk, takže 
se snažím hodně vysvětlovat, a hlavně kreslit, kreslit a kreslit. Mildovi to hodně pomáhá, že 
slova a různé texty nakreslím. Ale to už je jen výsledek skloubení všeho. Základ je znát děti, 
vědět, v čem je problém, jaké mají limity, a hlavně láska.

Funguje vám v současné době dobře komunikace se školou?
Teď už ano, Milda teď chodí na Biskupské gymnázium ve Varnsdorfu a tam vyjdou vstříc se 
vším, komunikace výborná, když potřebujeme něco řešit, upravit, není problém, dokonce i teď 
mi bylo nabídnuto, jestli nepotřebuje Milda úlevy v úkolech… To mluví za vše. Na prvním 
stupni se hodně trápil, byl první s touto diagnózou a škola si s tím nevěděla rady, nakonec jsme 
zvolili přístup, že se nebudeme navzájem nijak střetávat, Milda si tam těch pět let odseděl, 
a hotovo. Nakonec se mu ulevilo, že už nemusí v té škole být, a teď na gymnáziu je spokojený. 
A Béďa, ten má domácí výuku, protože opravdu nemá rád hluk, děti, nejí sám a nosí celodenně 
pleny. Přístup školy je vstřícný a snaží se, ale je vidět, že nemají zkušenosti, a často vyžadují 
věci, které nikdy nebudou u Bédi možné, ale s pomocí SPC Nautis to zvládáme.

Máte alespoň někdy čas jen sama pro sebe?
Tak to teď ne, ta Mildova škola sebrala i ten malý zlomek času, který jsem si vybojovala (sama 
u sebe), ale odpočívám hodně tím, že poslouchám dokumenty o historii, snažím se já i manžel 
trávit o víkendu čas spolu, třeba i jen u filmu. Ráda peču, takže odpočívám u pečení.

Co byste poradila ostatním rodičům dětí s PAS, 
kteří jsou v podobné situaci, jako nyní vy?
Aby to nevzdávali. Když Béďa absolvoval první 
vyšetření, říkali, že je silně retardovaný a že nebude 
mluvit. Nesmířila jsem se s tím, je pořád pozadu, ale 
mluví, dobře počítá, nevím, jestli někdy bude samostatně 
číst, ale život je dlouhý, snad to taky zvládneme. Milovat 
ty děti, i když jsou jiné, jsou vaše, jsou z vás, ony si to 
nevybraly - tuto diagnózu. Říci si, že to není trest, koukat 
se na to jako na dar, spoustu věcí s manželem neřešíme 
nebo na ně nahlížíme jinak, naše děti nám dávají spoustu 
čisté lásky, takže je milujte. Pomáhá to. No a pak mít 
kolem sebe dobré odborníky, moc jim všem děkuji.

Asi bych to shrnula: je potřeba mít lásku, pravidla, 
trpělivost a sám pro sebe mít člověka, který bude oporou.
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